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Az energia drágulása 
 
A francia földművelésügyi miniszter 100 000 gazdaság részére 
energia-diagnózist javasol 
 
 Annak érdekében, hogy segítsék a gazdálkodóknak csökkenteni a 
kőolaj, és kőolaj-származékok felhasználását, a kormány energia-
diagnózisok felállítását jelentette be. A következő 5 esztendő alatt ez 
valószínűleg 100 000 gazdaságot fog érinteni. 
 
 Június 9.-én Párizsban a kormány közzétette első válaszát arra a kihívásra, 
ami miatt a gazdálkodók olyan helyzetbe kerültek, hogy nekik kell új, energia-
takarékos termelési módokat kitalálni.  A Gazdálkodók  Érdekképviseleteinek 
Országos Szövetsége ( FNSEA) és a Fiatal Gazdák (JA) által kérelmezett kerek-
asztal megbeszélés végén – amely megbeszéléshez társultak az energia-termelők 
(Total,  a Francia Állami Energia-, és Gáz-szolgáltatók (EDF/GDF)),  a 
műtrágya-gyártók, a Crédit Agricole és a Groupama –  Michel Barnier, francia 
földművelésügyi miniszter, néhány olyan megvalósítható lehetőséget jelentett 
be, amely hozzásegíti a mezőgazdaságot ahhoz, hogy alkalmazkodjon a az új 
energia-összefüggésekhez. Az intézkedés lényege az üzemek energia-
diagnózisára irányul. A miniszter 5 évet szánt arra, hogy 100 000 
mezőgazdasági üzemben hajtsanak végre e diagnosztikai vizsgálatokat. A 100 
millió euró nagyságú költségeket valószínűleg – legalábbis részben - az 
energiatermelők vállalnák: a Total és az EDF/GDF. „Az ezzel kapcsolatos elvi 
egyetértésüket megkaptam” – jelentette ki Michel Barnier. A miniszter jelezte, 
hogy valószínű az Európai Mezőgazdasági Főbiztos, Mariann Fisher Boel elé 
terjeszti ezt az ügyet, hogy közösségi támogatást kapjon az energia-felhasználás 
hatékonyságát javító intézkedésekhez. 
 
 A kormány tervének más irányai az alternatív energia-források fejlesztését 
célozzák: a hőszivattyúkat, a biomasszát, a napenergia elektromos energiává 
alakítását, a szélenergia-, és a biogáz-hasznosítást… Ezeket az új beruházásokat 
köz-segélyekkel kellene támogatni, vagy legalább is adótámogatással. A 
miniszter erről nem mondott többet, szeptember havi időpontra napolva el a 
választ, mikor is a pontos intézkedéseket bejelentik. Addig két munkacsoportnak 
kell majd felelni a következő, egymástól különböző ügyekben: a diagnózisok 
felállításában, és az energiatermelési beruházások kérdésében. 
 
 Egy harmadik munkacsoport is létesült abból a célból, hogy megvizsgálja 
a fóliaházakban termelők helyzetét, amelyeket igen erősen súlyt az 
energiaköltségek megdrágulása. Michel Barnier külön kiemelte annak 
„sürgősségét”, hogy tenni kell valamit ezen a területen. 
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Kedvező fogadtatás 
 
 A francia földművelésügyi miniszter megerősítette azon intézkedéseket, 
amelyeket már néhány napja bejelentett, hogy tudni lehessen a 2008. év első 
félévi visszamenőleges kifizetésekről, a gázolajjal, a gázzal és a fűtőolajjal 
kapcsolatos belföldi hatósági adó-(TIPP-)mentességről. Az állam költsége: 80 
millió euró. Kötelezettséget vállalt egyúttal arra, hogy kéri Brüsszeltől az 
állattenyésztési prémiumok megelőlegezett folyósítását, hogy mintegy 216 
millió euróval könnyítsen az állattenyésztők pénzügyi helyzetén. Ezt 2008. 
október 16.-án lehetne felszabadítani, és nem december elején, mint ahogy az 
rendszerint történik. Végül minden megyében olyan bizottságokat hoznának 
létre, amelyek követnék a nehéz helyzetben lévő gazdaságokat, amelyeknek 
biztosítani tudják majd a szociális terhek, a kölcsöntörlesztések és adók 
lépcsőzéses széthúzását, sőt a költségek fedezetére a tehercsökkentési alap 
igénybevételét is. 
 
 Az FNSEA kedvezően fogadta a miniszter bejelentéseit. „Diagnózist 
felállítani helyes intézkedés, ez lehetővé fogja tenni, hogy alkalmazkodjunk az új 
energia-helyzethez,” – jelentette ki Jean-Michel Lemétayer az értekezlet 
befejeztével. Ugyanakkor sokkal szkeptikusabbnak mutatta magát a kőolaj-
iparosok azon ígéretével kapcsolatban, hogy a zsebükbe nyúlnak és előveszik a 
pénztárcájukat. „Úgy találtam, hogy az elkötelezettségük nem volt világos, 
remélem, hogy ebből nem fognak kihátrálni.” E pillanatban az is sürgős, hogy 
figyelembe vegyék a fólia-házakban termelők helyzetét: „a kormánytól azt 
várom, hogy a lehető leggyorsabban váltsa be ígéretét.” Az FNSEA elnöke 
ezúttal is megismételte kérését a hatóságokkal folytatandó őszi találkozóval 
kapcsolatban. Ennek célja: pontot tenni a különböző mezőgazdasági ágazatok 
helyzetére az árak és költségek változása szempontjából. 

Michel Bourdoncle 
Forrás: Actuagri, 2811. szám szerk. (extranet) 2008. június 10. (CS.A) 
 
Bizonytalanságban a mezőgazdaság az ír „nem” után 
 
 A június 12-i Lisszaboni szerződésre adott ír „nem” első következménye 
az, hogy „valószínűleg nem lesz megegyezés 2009. január 1-ig”, vagyis eddig a 
dátumig az Európa Parlament biztosan nem foglalkozik e témával – 
kommentálta Mariann Fischer Boel, az európai agrárbiztos egy, az Agra eu-
irodájában tartott interjú alkalmával, néhány órával az ír népszavazási eredmény 
kihirdetése előtt. A KAP reformról folytatott megegyezések – melyeknek 
feltehetően még év vége előtt, az EU francia elnöklete alatt be kell fejeződniük -  
„elméletileg” még nem fognak elkezdődni – értékelt Michel Barnier, francia 
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agrárminiszter egy újságíró csoport előtt, a népszavazás napján. Szerinte „a KAP 
jövője veszélyben lesz, hiszen az EU intézményrendszere meg fog gyengülni”. 
 
Forrás: Agrafil, 2008. június 16. (K.I.) 
 
Egy lehetőség amellyel élni kellett volna 
 
 A WTO (Világkereskedelmi Szervezet) június 9-én megjelent 
jelentésének témája az Egyesült Államok kereskedelmi politikája, mely 
emlékeztet, hogy „az OECD szerint (Gazdasági Együttműködési és Fejlesztési 
Szervezet) a mezőgazdaság globális támogatása beleértve a határról és az 
államtól érkező folyósításokat, 2006-ban elérte a gazdák bruttó bevételének 11 
%-át az Államokban, ami egy 5 százalékpontos csökkenést jelent 2004-hez 
képest”. „Ez a visszaesés könnyen magyarázható az alaptermékek árainak 
emelkedésével” - olvasható a jelentésben. „Bizonyos termékek ezek közül, 
beleértve a cukrot és a tejet, folyamatosan magas támogatásban részesülnek. Az 
alaptermékekre vonatkozó folyósítási programok már elnevezésükben is (mint a 
kereskedelmi segély kölcsönök) bátorítanak a források felhasználására, ami 
összeférhetetlenséget mutathat a piaci jelzésekkel, és hatással lehet a 
kereskedelemre mihelyt a támogatott termékek a világpiacra érkeznek. A belső 
támogatási programok bizonyos aspektusaival szemben állnak bizonyos 
multilaterális szabályok”.  
 
 „A 2002-es agrártörvény és az alaptermékek jelenlegi magas ára 
indokolnak egy általános politikai változást, ami a piac fejlődését célozná meg 
az agrár szektorban, a fogyasztók, mint adóalanyok javára”. Egy lehetőség, 
mellyel az amerikai Kongresszus nem élt... 
 
Forrás: AgraPresse 3158. szám 2008. június 16.; 19. oldal (DT) 
 
Spekuláció 
 
 Spekuláció, egy szó, amely nemrég még a mezőgazdasági termelés 
szinonimáját jelentette. Kétség kívül, mivel eredetileg ez egy fogadási-, vagy 
spekulációs fogalom volt, melyet az egyes termelési ágakra alkalmaztak. Végül 
is talán a piacok stabilizálódásának, az agrárpolitikának vagy még inkább a 
szövetkezetek gazdasági kockázatvállalásának köszönhetően, de a kifejezés 
feledésbe merült. Az utolsó mezőgazdasági Larousse szótár már nem is említi.  
 
 Ugyanakkor most újra aktualitással bírhatna. Egyrészről mert az 
agrártermékek egyre inkább kiszámíthatatlan árai sok bizonytalanságot okoznak 
a mezőgazdasági befektetőknek, másrészről, ami még ennél is nyugtalanítóbb, 
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nagy a kísértés arra, hogy a gazdaságok egyre növekvő számban gondolják azt, 
hogy szövetkezetüket mellőzve egyedül értékesítsék termékeiket. Ez csábító 
amikor az árak magasan állnak. De van két tényező, amelyek ezt a spekulálást 
veszélyessé tehetik. 
 
 Egyrészről az árak egy napon csökkeni fognak, a piacok kockázatosabbá 
vállnak mint valaha. Másfelől a minőségre törekvés, a környezet iránti egyre 
nagyobb tisztelet, az innováció, a minőség-tanúsítványok, és mindenféle egyéb 
igazolás korát éljük, melyek valamivel több hozzáadott értéket termelnek. 
Egyedül, akármilyen tanács vagy kollektív intézkedés nélkül belevágni elég 
nehéz. Ehhez partnerek kellenek. A szövetkezetek kétségtelenül erre szolgálnak, 
valamint néhány kereskedő és ipari vállalat, akik hűséges szövetségesekké 
válhatnak.  
 
 Az elvilágiasodás és a piacokon bekövetkezett hirtelen változásainak 
korában elbizakodottnak tűnhet, a biztos megélhetés reménye miközben egyedül 
kalandozunk a piacokon. Hagyjuk meg a spekulálást a spekulánsoknak. Így is 
vannak már elegen… 

Hervé Plagnol 
Forrás: AgraPresse N° 3158, 2008. június. 14.; 3. oldal (K.N.) 
 
Franciaország európai partnereivel együtt védi a termésbiztosítás 
rendszerét  
 
 A termésbiztosítások elvének elterjedését segítenie kell az Európai 
Uniónak, legfőképpen Németországnak is. Ez volt a június 16-i berlini 
konferencia mondanivalója. A francia agrárminiszter Michel Barnier „a 
felelősség szakmai szervezetek és hatóságok közti jobb elosztása mellett érvelt”, 
és megemlítette a mezőgazdasági káresemények elleni biztosítások különböző 
fajtáit (termés, jószág betegsége). Emellett szóba hozta, hogy ezeket a KAP 68. 
(régen a 69.) paragrafusa támogatja. A német miniszter, Horst Seehofer egyetért 
az agrárbiztosítások rendszerének fejlesztésében, viszont tartózkodó a 68-as 
paragrafus alkalmazását illetően. „A 68-as cikkely alkalmazása nekünk felvet egy 
problémát” – jelentette ki a miniszter. A KAP e paragrafusa - a németek szerint, 
és a tervezett nemzeti támogatással – a moduláció rendszerével egyenlő, mely az 
első pillértől von el alapokat, hogy azt a másodikhoz juttassa. Éppen ezt akarja a 
berlini kormány leginkább elkerülni. Sokkal jobban elterjedtek az 
agrárbiztosítások az EU-ban, mint ahogy tűnik. A termés-, vagy a jószág 
betegsége elleniek különböző formában léteznek Spanyolországban, ahol ez 
igen elterjedt formula. Azonban Franciaországban, Hollandiában, vagy 
Dániában és néhány német területen is léteznek.  
 
Forrás: Agrafil, 2008. június 17. (K.I.) 

 5



 

Fordításában, szerkesztésében, kiadásában közreműködtek 
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